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Fødevareministerens udkast til tale til besvarelse af 
spørgsmål nr. Z stillet af Folketingets Udvalg for Fødevarer, 

Landbrug og Fiskeri på samrådet 19. marts 2014

(Det talte ord gælder)

Spørgsmål Z

”På baggrund af artiklen ”Rapport: Randzoner er overflødige” fra 
JyllandsPosten den 15. januar 2014, der oplyser, at dansk landbrug 
har reduceret kvælstofudledningen med 7.000 tons mere end 
Naturstyrelsen forudsatte, bedes ministrene redegøre for, hvorfor 
regeringen fortsat anser det for nødvendigt at opretholde de 
gældende regler om randzoner. Ministrene bedes endvidere redegøre 
for, hvorvidt det faktum, at landbruget har reduceret 
kvælstofudledningen uden tvang, vil betyde at regeringen fremover i 
højere grad vil inddrage landbruget i beslutningsprocesser om 
miljøforbedringer på landbrugsområdet, og i givet fald hvorledes 
denne inddragelse vil ske.”

[Miljøministerens tale] 

Fødevareministerens tale

- Jeg vil også gerne starte med at sige tak for invitationen. 

- Miljøministeren har forklaret, hvorfor der stadig er brug for en 
vandmiljøindsats frem mod 2015 og derefter. 
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- Den del af indsatsen, som Hr. Leif Mikkelsen og Hr. Erling 
Bonnesen specifikt referer til i deres samrådsspørgsmål, er 
randzoneloven.

- Jeg vil gerne benytte lejligheden til at fortælle, hvorfor jeg 
mener, at randzoner er et godt virkemiddel. 

- Randzoner er et godt virkemiddel, fordi de giver en bred vifte af 
miljø-, natur- og klimaeffekter og de reducerer udvaskningen af 
kvælstof og fosfor og mindsker skadevirkningerne af pesticider, 
skaber ny natur, øger biodiversiteten og mindsker udledningen 
af drivhusgasser. 

- Tilsammen betyder det, at randzoner har en høj 
omkostningseffektivitet. De er en af de billigste måder at nå
vores miljø- og naturmålsætninger på. 

- Randzoner er altså et godt virkemiddel, men det betyder jo ikke 
nødvendigvis, at den nuværende lovgivning ikke kan indrettes 
på en smartere måde. 

- Nogle landmænd er usikre på, præcist hvor de skal udlægge 
randzoner. Det er især grøfter og mindre vandløb, der volder 
problemer, fordi det er svært at konstatere, om de er 
vandførende størstedelen af året.

- Fødevareministeriet undersøger derfor løbende mulighederne 
for at gøre det mere klart, hvor der præcist skal være 
randzoner. 

- For eksempel har Fødevareministeriet, siden randzoneloven 
trådte i kraft, arbejdet for at forbedre det vejledende 
randzonekort. Landmændene har selv hjulpet til ved at 
indsende ændringer til kortet. 

- Hvis vi ser på den længere bane, har Natur- og 
Landbrugskommissionen anbefalet, at landmændene skal have 
en højere grad af fleksibilitet i valget af virkemidler.
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- I den forbindelse omtaler Natur- og Landbrugskommissionen 
også randzoner. Det er en tilgang, som jeg er enig i. 

- Nye alternative virkemidler kan også komme med i et nyt 
målrettet reguleringssystem. Men det er vigtigt at understrege, 
at der skal være en solid dokumentation for effekten først. 

- Regeringen arbejder allerede på højtryk for at skabe det 
nødvendige faglige grundlag for den nye regulering. 

- Vi har bestilt et nyt retentionskort hos forskerne, og der er afsat 
ikke så få forskningsmidler under GUDP og andre steder til 
udviklingen af nye virkemidler. 

- Det er mit indtryk, at vi i dag allerede har en god faglig dialog 
med landbruget om, hvordan vi indretter det nye system. 

- Landbruget har, som nævnt, en afgørende rolle som medspiller i 
den fælles indsats for at få et rent vandmiljø. Det anerkender 
regeringen. 

- Og netop derfor inddrager begge vores ministerier allerede i dag 
landbrugets partnere i de processer, der skal lede frem til en 
endnu bedre miljøregulering fremover.

- Både når det handler om den fremtidige vandplanlægning og 
arealregulering, inviterer vi landbruget og andre vigtige 
interessenter ind i arbejdet, fordi vi tror, det er den bedste 
måde at få gode resultater på. 

- Vi vil altid gerne lytte til landbrugets input og vil gerne kvittere 
for, at landbruget aktivt og konstruktivt indgår i dialog med os.  
Den dialog vil vi fortsætte i de faglige sammenhænge, som vi 
og vores ministerier deltager i. 

- Tak.


